
Vastu lähenevatele. valimistele

, Laupäeval, 22 mail 1971. a. 
кеД1 14 90 kõlab «Estonia» kont- 
se-cIVaalir. m a-W on-ihH  Кя'п^Ь 
Tallinna Polütehnilise Instituudi 
Akadeemiline Naiskoor A lm a  
Tamme ja  Zinaida Vollmanni 
juhatusel.

Kontserdi I  osa ka -as  on H, 
Lepuurme «A va lau l» (orelil 
Rolf Uusväli), E. T  abini «K õik  
tuuled» ja  «Lum e tulek» (kla
veril Toivo Peäske); esiettekan
des lauldakse J. Koha «Häm ar 
hommik» (O. Roots), O. Sau 
«S ö p s », «K evad » (K . Kangur) 
ja  I. Randalu «Eha».

Kontserdi I I  osa kavas on

p^r»"l":vsemaid l*»vie ke^”i re 
pertuaarist nagu Händeli 
«Cant.eo.um  iubilo», Lo;ü  «V e  
re iano^o^es nort’ Oc». Che^ubi- 
ni «Sanctus», Dvoraki «S õ r
mus», Sebalini «Talvine tee» 
Tormise «Lauliku Ian°epõli» 
Kontserdi lõpul oodatakse la -  

- vale koori endisi Raiujaid, ei 
koos laulda R. Ritsingu «T u le 
aset» ja  G, Erneraksa «Kutset».

Kontserdiga tähistab Tallin 
na Polütehnilise Instituudi Ak a - 
deemiline Naiskoor 20. aasta
päeva.

Laulusõbrad, tulge meid kuu
lama kontserdisaali!

13. juunil toimuvateks Eesti 
N S V  Ü lem n õu kogu  ja  kohalike 
nõukogude valimisteks ette va l
mi tvmine toimub N L S F  
X X IV  kongressi poolt esile’ 
kutsutud töö- ja  ühiskondlik- 
polii kise aktiivsuse tõ„su tin
gimustes.

Valimisteks ettevalmistumine 
oa nii sisuliselt kui ka organi
satsiooniliselt ulatuslik ja- m it
mekülgne. T P I  kollektiivi töö
piirkonda kuuluvad valimis
jaoskonnad nr. 57 (komisjoni 
ei imees E. Piiroja, asetäit a A. 
Talts, sekretär L . Vabamäe) ja  
nr. 58 (komisjoni esimees V. 
Kräeht, aseta i f a  N. Rozanov, 
sekre är A. Halling) Üleüldse 
kuulub jaoskonnakomisjonide 
koosseisu 22 ja  ringkonnakomis- 
jonide koosseisu 54 instituudi 
tööta'at. Kõik m ed  komisjonid 
on asunud täitma valimismää
rustikkude järgseid ülesandeid.

Mitmeid üritusi on korralda
nud valijate klubi (juhataja sm. 
Helbe). Tööd on alustanud ka 
rohkearvuline agitaa orite-in- 
formaatorite kollektiiv, keda 
valimisjaoskonna nr. 57 juures 
juhib- polii-iliso—ökonoomia -ka
teedri õppejõud Tiit M ade ja  
valimisjaoskonna nr. 51 juu 
res filosoofia kateedri õppejõud

August 'Nobel.--TL. mail korral- 
' datud nõupidamisel .kõnelesid 

agita^teritele-informaatoritele 
- Tallinna jTSM ТЖ kapitaalehi
tuse osakonna juhataja - sm, 
Reinkort teemal .«Tallinn. ■':■ uuel 
viii aa ...takul» ja  allakirjutanu  
valimiseelse töö 'korraldamisest.'..

Instituudi kollektiivi poolt on 
saadiku kündideta! ideks üles 
seatud FN 3V  Ülemnõukogu va* 
limisringkonnas nr. 42 ebitus- 
teaduskonna I I I  kursuse üli
õpilane sm. Mihhail Klement, 
Tallinna Linnanõr kogus: se EK P  
Tallinna Linnakomitee osakon
najuhataja sm. Elsa Labs kõ
va (valimlsringkond nr. 225) ja  
T P I tester sm. A gu  Aarna (va - 
limisringkond nr 226). ^

Meie saadihuk&ndidaatideks 
Keskrajooni nõuktgusse on üles 
seatud T P I haldusprorektor 
sm. H arri Eesmaa (valim isring- 
kond nr. 173), mehaanikatea- 
duskonna diplomand, T P I  Kom - 
somolikomitee sekretäri ase
täitja sm. Mait A^dna (valt- 
misringkond nr, 176) ja  kee- 
miateaduskonna õppejõud sm. 
Hil a Loorifs.

23. mail kell 12 avatakse va 
limisjaoskonnad ning algab v a 
lijate nimekirjade fcontrollimi-

Aasta tagasi meodus+ati rek
tori käskkirjaga T P I  Ühiskon
nateaduste Ka.ced ite Noa..o u. 
Et saada informatsiooni selle 
organi eesmärkidest, ülesanne
test ja  tegevusest, pöördusime 
seTe’ oha te küsimu tega nõu
kogu esimehe, N L K P  a*alon 
kateedri juhata’a dots. E d g a r  
M  a 11 i s e n i poole.

*  Mis põhjustas niisuguse 
nõukogu loomise, i kes selle 
koosseisu kuuluvad?

Laiuti ja  sügavuti arenev 
feaduslik-tehniline ja  sotsiaal
ne progress, m illega kaasnevad 
pidevad muutused ühiskonna 
m akro- ja makrostruktuurides, 
esitab üha keerulisemaid ja  
suuremaid nõudeid ühiskonna
teadustele. On ju  viimased kut
sutud olema ühiskonna juhti
mise teoreetiliseks baasiks. 
Ühiskonnateaduste õpetamine 
ja  õppimine T P I-s  on kahtle
mata aastast-aastasse parane
nud. Tõusnud on üliõpilaste 
suure enamuse aktiivsus nende 
ainete omandamisel. Kuid ra 
huloluks ei ole meil veel põh
just. Ühiskonnateaduste õpeta
mise efektiivsust ning nende 
osa üliõpilaste 'maailmavaateli
ses arenemises ning kõrgema 
haridusega spetsialistide ku ju
nemisel tuleb ja  saab m ärgata
valt tcVta.. Loodud 15-liikmeli- 
ne nõukogu, kuhu kuuluvad  
kõigi nelja ühiskonnateaduste 
kateedri esindajad —  reeglina 
kõige kogenenumaid ia võime
kamad õppejõud, peabki taotle
m a seda põhieesmärki. Nõuko
gu  asetab pearõhu õpetamise 
metoodika küsimustele, ühis
konnateaduste õpetamise ü ld - 
ja  ermetoodikate läbitöötami
sele, õppe-metoodilise-, kasva-: 
tus- ja teadusliku töö koordi
neerimisele, . ühiskonnateaduste 
õpetamise järjekestvuse põhi
mõtte rakendamise analüüsile 
ning asjatute dubleerimiste 
kõrvaldamisele,. Ei maltsa ' mui

dugi loota, et uus nõukogu la 
hendaks võlurina otsekohe kõik 
puudused ja  kitsaskohad. Kuid  
kriitilise, loova vaim uga ja  si
hikindlalt tegutsedes, lähtudes 
seejuures põhimõttest «pigem  
vähem, aga paremini», võib ta 
mõndagi positiivset korda 
saata.

*  Kas analoogilised nõuko
gud tegutsevad ka NSV Kiidu 
teistes kõrgemates õppeasutus
tes?

Meie nõukogu pole «esimene 
pääsuke». Viimastel aastatel 
on analoogilised nõukogud loo
dud mujalgi, näiteks Tartu  
Riiklikus Ülikoolis (selle koge
musi oli mul võimalus uurida  
kohapeal), Kuibõševi ja Saraa - 
tovi ülikoolis jm. Ent viimase 
kahe nõukogu koosseis on m är
gatavalt laiem —  neisse kuulu
vad ka rektoraadi, mõnede teis
te kateedrite ning ülikooli par
tei- ja  komsomolikomitee, sa
muti teiste teaduslike asutuste 
esindajad. ,•

*  Mida võiks panna nõuko
gu kontosse tema esimesel te
gevusaastal?

Nõukogu töö on alles kujune
mise järgus. Püüam e le id a  tä i
le n.-ö. optimaalset kohta ins
tituudi elus. Plaanikohaselt 
oleme tulnud kokku kaks kor
da semestris. Seni on tähtsama
te küsimustena arutusel olnud 
ühiskonnateaduste kateedrite 
ülesanded seoses N L K P  X X IV  
kongressiga, kateedrite metoo
dikakomisjonide töökogemused, 
üliõpilaste õppedistsipliini tu
gevdamine, ühiskonnateaduste 
õppejõudude koostöö komso- 
moligruppidega. Päevakorras 
on olnud ka õppejõudude kva
lifikatsiooni tõstmise ja  kaadri 
perspektiivse vajaduse problee
mid, soovituste andmine õppe
jõudude ümbervalimisteks ja  
konkurssideks jms.

ä ’ (Järg 4. lk.)

TPI parteikomitees
T PI parteikomitee viimasel 

istungil kuulati energeetika- ja  
mehaanikateaduskonna kasva- 
tusala prodekaanide informat
siooni rühmajuhendajate tööst. 
Ettekannetega esinesid O. T a 
pupere ja  G. Trapezontsev. 
Keskseks arutelu objektiks ku
junesid üliõpilaste instituudist 
väljalangevus ja  ühiskondliku 
aktiivsuse tõstmine. Probleemi 
teravus . kutsus esile elava 
arutelu. Arutelu käigus selgus, 
et -rühmades, kus töötavad 
aktiivsed rühma j ühendajad
suudeti väljalangevus! oluliselt 
vähendada ja ühtaegu tõsta 
üliõpilaste ühiskondlikku ak
tiivsust. Oluliseks osutus rü h - 
m ajuhendaja kontakt õpperüh
maga (loengud või praktiku
mid), «ühiskondlike akende» si
sukas kasutamine, eriti aga in
dividuaalsed kontaktid, mille 
tõusu märgiti energeetikatea- 
duskonnas eriti käesoleval se-. 
mestril.

Vaatamata mõnede rühmade 
töö elavnemise1 e oldi sunnitud 
nentima, et rühmajuhendajate 
töös esineb veel küllaldaselt 

.formaalsust ja  mitte alati ei 
kindlusta rühmajuhendajate 
kontaktid üliõpilastega nende 
õppeedukuse tõusu. Õppepro
rektor kommunist H. Tii^mu^e 
sõnavõtust selgus, et 1970/71. 
õ.-a. vastuvõtust on ajavahemi
kul 1. septembrist kuni 1. m ai
ni välja langenud juba 485 üli
õpilast ehk 41%. Teaduskonda-, 
de üldisest üliõpilaste 1. sep
tembri koosseisust oli 1. maiks 
väljalangenuid majandustea
duskonnas 6,2%, keemiateadus- 
konnas 5,2 %, ehitusteäduskon- 
nas 11,7%, mehaanikateadus- 
konnas 10%, energeetika ja  
elektroteHnikateaduskonnas —  
16,7%. Enamik komitee liikmeid 
asus seisukohale, et väljalange
vus pole rühmajuhendajate töö

hindamise ainsaks kriteeriu
miks. Väljalangevuse eest peab 
lasuma vastutus ilmselt ka 
vastavaid distsipliine õpetata
vatel kateedritel ja  ühiskondli
kel organisatsioonidel (komso
moli ja  ametiühingugruppidel) 
Nendele lülidele tuleb asetada 
ka pearõhk väljalangevuse põh
juste selgitamisel. Järjekordselt 
tõstatati küsimus rühmajuhen
dajate abide sisseseadmisest 
üldteoreetiliste kateedrite õp
pejõudude hulgast I kursusel, 
kus profileerivad kateedrid e" 
oma veel vahetuid' kontakte, 
kus aga üliõpilaste tutvumine 
ja  harjumine kõrgema , kooli 
õpetamise metoodikaga nõuab 
õppejõududelt pingsat tööd nen
de harjumuste väljakujunda
misel.

Positiivselt märgiti ära, et 
rektoraadi poolt kehtestatud 
kord, mis nõuab üle 25 tunnil 
põhjuseta puudunute eksmatri
kuleerimist, on üliõpilasi tun
duvalt distsiplineerinud. Põh
juseta puudujate arv  on järsult 
vähenenud.

O. PÕDER,
T P I parteikomitee liige

itse. Valimisjaoskondade -täpne 
j a  tähelepanelik, töö juba esi- 
mestesi, -plevadesi' on ka taga
tiseks valimiste heale kordami
ne irale,

Agitaatoritele-informaatorite- 
?e , ©n peamiseks haa isikliku 
kosi. akti löömine oma valijate
ga Nende tegevuskavva kuu
lub N L K P  X X IV  1-ongressj ma
terjalide selgitamine, , saadiku
kandidaatide tutvustamine, va- 
limismäärvsüku -, selgitamine, 
valimiseelsetest üritustest tea
tamine, vali "ate nimekirjade 
kontrollimisega seotud töö ja  
valijate poolt tõsiatatud mit
mesugustele küsimustele ning’ 
avaldustele vastuse andmine 
või lahenduse leidmisele kaasa 
aitamine.

Kuna käesolevad valimised 
toimuvad ajal, mil instituudis 
hakkab õppeaasta lõpul э.. jõud
ma ning elanikkonna liikuvus 
iildsa suureneb, siis tahaks loo
ta, ei iga agitaator-informaator 
töötab, hoolikalt .ja täpselt r ing 
iga instituudi üliõpilane ja  töö
ta ‘a suhtub teadlikult oma ko
daniku kohustusse.

B. HIIRE,
T P I parteikomitee sekretär

K ir i Ungarist

.K ALL ID  SÕBRAD!

Meil on eriline heameel selle 

üle, et Teie instituudi kutsel 

võisime veeta ühe nädala 

Tallinnas. Kogu seila aja jook

sul tundsime, et viibime sõpra

de keskel. Teie sõbralik jk  soe 

vastuvõtt ületas meie ootused. 

Meil oli võimalus tutvuda Teie 

ilu sa  linnaga, Teie õppeasutu

sega, me nägime, kuidas elab 

eesti rahvas ja leidsime endale 

p a lju , uusi sõpru.

Tahaksin veelkord tänada 
Teid külalislahkuse eest ja  ime 
loodame, et peatselt näeme pal
jusid tallinna sõpru enda kes
kel Budapestis.

Budapesti Tehnikad 
väravpa^urite 

CSÄKY, A T T



A. Pšenitšneri foto

Tunda ja  rakendada  
raadioelektroonikat

Valdav osa elektrotehnikatea- 
duskonha üliõpilastest puutu
vad pärast inseneridiplomi' saa
mist 'nü või teisiti kokku 
elektroonika või raadiotehnika 
probleemidega. Seepärast on 
loomulik, et sissee1anrine seda
laadi miljöösse, sidemete sõlmi
mine ia r-n^ndamine algab ju
ba õppuripõlves.

Üheks võimaluseks siin on 
osavõtt A, Popovi nim. Tea
dusliku Tehnikaühingu tööst 
ja tegevusest. Kui vare
matel aedadel suhtusid üliõpi
lased sellesse õige loiult, siis 
viimastel aastatel on aset leid
nud rõõmustavad nihked. Ühin
gu TPI algorganisatsiooni liik
mete arv on hakanud kiiresti 
kasvama ja seda peamiselt üli
õpilaste arvel. Praegu on juba 
kauaelt enam kui pooled liik
meilt tudengid. See tendents 
ng-ЧяЪ tõusin onpt.

Elavaks kujunes algorgani
satsiooni liikmetele osavõtt 
raadio leiutamise 75. aastapäe
vade pühendatud üliõpilastööde 
konkursist. Tänavu kavatsetak
se kaasa lüüa vabariiklikul 
konkursil, mis on eeskätt suu
natud raadioelektroonika ra
kendamise võimaluste väljasel
gitamisele ja elektronseadmete 
kasutuselevõtmisele põllumajan
duses. ,

Ei pruugi muidugi aru saada 
nii, et ainueesmärgiks on sea
tud osavõtt kõikvõimalikest 
võist1 ustest. See jääb vaid ühin
gu ̂ Iggrgani matsiooni tegevuse 

faktilisi tulemusi and- 
Fraktilist kasu 

teisedki ettevõtmised, 
keelteõpmmise ringid, 

t.eiet зя<ч.я1 töötavad.
Kitsas silmaring on inseneri- 

töös esimene komistuskivi. 
Värske;d tehnikasaavutusi ole
me uudistamas käinud mitme
tes kodulinna tehastes ja ette
võtetes. Kuid tutvumisreisid, on 
ulatunud märksa kaugemale
gi — Vilniusesse, Kaunasesse, 
Riiga, Pihkvasse. Võimaluste 
piires on külastatud kõiki ula
tuslikumaid side- ja automati-

seerimisealaseid rahvusvahelisi 
näitusi.Leningradis ja Moskvas. 
Kolm algorganisatsiooni liiget 
viibisid mullu Rootsis, kus tut
vusid sealsete kõrgemate koo
lide elektroonika ja elektron- 
füüüka kateedrite tööea.

Tänavu toimub Eesti NSV-s 
kvantelektroonika rakendamise 
väljavaadetele pühendatud 
sümpoosion, millest võtavad ka 
TFI-lased osa. Samuti ei jääda 
kõrvale muudest raadioelekt
roonika. arvutustehnika ia kü
berneetika probleeme käsitle
vatest konverentsidest ning se
minaridest.

VAHUR M ÄGI

Alustamiseks kokkulepitud 
kellaaeg oli juba möödas, kuid 
õppejõud polnud veel saabu
nud. Kui loengute puhul kasu
tavad tudengid sellist olukorda 
tavaliselt ärajooksmiseks, siis 
seekord oli teisiti: pidi algama 
majandusteaduskonna õppejõu
dude ja sama teaduskonna üli- 
õpilasaktiivi ühine kokteiliõh
tu.

Kutsutud õppe jõududest saa
busid kohale teaduskonna de
kaan Juhan Toomaspoeg, sta
tistika ja raamatupidamise ka
teedri juhataja Uno Mereste 
ja sama kateedri dotsent Vello 
Volt.

õhtut juhtis Eesti Raadios 
reporteriametit praktiseeriv sa
ma teaduskonna diplomand Fe
liks Undusk.

õppejõududel oli palutud 
vestluseks läbi mõelda kolm 
teemat:

a) meenutused tugeniaasta- 
test;

b) praegused üliõpilased, kas 
nad <rlöövad läbi»?

c) vaba teema.
Algatuseks päris Feliks:
«Juhtus vanasti, et tudenmd 

kutsusid õppejõude külla, vaid
lusõhtutele?»

Dots. J. Toomaspoeg rrvas. 
et kodanliku oja üliõpilased 
seda ei teinud. Kohtuti ju kor
poratsioonides, seltsides, kon
ventides. Polnud nrgu eraldi 
kutseks põhjust. Kohtuvi-ed 
instituudi rektoraad'na toimu
sid instituudi aastaväevale pü
hendatud vastuvõttudel.

Tol aial ei olnud к"• kooli, 
oli ÜLIKOOL. Praegu räägivad 
üliõpilased üsna tihti: «lähme
kooli»: «käisin koolis»- mõeldes 
selle all instituuti. Kooli ja üli
kooli vahe oli kuidagi suurem, 
n«gu seda oli vahe ka nime
tatud õppeasutuste õppijate 
käitumises.

Prof. U. Mereste mainis jutu
lõnga üles võttes- e+ tem-n ol
nud е'иаеп kooli ja koolilikku- 
se põh:mõtteline vaenlane —  
seVepärast oli fv lõpetanud ka 
kümnenda ia üheteistkümnen
da klassi, ühe aastrga, et kiire
mini keskkoolist lahti saada ... 
ülikoolipäevad polnud kerged, 
kehtis kaardisüsteem. Ameti
ühing oli tõeline üliõpilaste 
parlament, kust võis saada or
dereid küttepuude või jala-

7iõude ostmiseks, samuti talon
ge lisatoidu, isegi viina ja pa
berosside ostmiseks. Kontakt 
üliõpilaste ja õppeiõudude va
hel oli parem, eriti populaar
sed olid sõjaväest tulnud õppe
jõud.

Dotš: V. Voldi esimene mulje 
ülikoolist oli üsna kurb, sest
1948. aastal hakati esmakord
selt märkima puudujaid tema 
tudengipäevad olid aga tihedalt 
seotud spordiga. Üldse olid ma
jandusteaduskonnas sel ajal 
kõvad spordimehed Sellest an
dis tunnistust näiteks fakt, et 
18-st väljamängitavr's+ karikast 
ainult 2 lanaesid teiste teadus
kondade saagiks ...

Edasi kaldus jutt vestlusrin
gis rohkem meie päevadele. 
Päevakorras oli lo°"autest 
osavõtmine. Arvatakse ikka. nii 
— tudeng puudub selle tõttu 
õpib halvasti — eksamil kukub 
läbi. Järelikult on vaja, et üli
õpilased kä'ksid loengutel. Nii 
aga kindlustatakse ka viletsa
tele loengutele kuulajaid. Prof.

: Mereste kaldu* arvama, et nii 
mõnigi kord võib ae r olla rat
sionaalsemalt kasutatud iseseis
valt raamatutega töötades kui 
kesist loengut kuulates.

Kui J. Toomaspoeg alustas 
ülikoolis Õpingud, polnud isegi 
mitte kindlat tunniplaani Oli 
hea, kui võis kuskilt .seinalt 
leida õppejõu teate: alustan
oma loengutega sellel kuupäe
val ja sellel a ja l... Siis oli 
üliõpilastel tõsine tähtm:ne õp
pida. Aga praegu? Instituuti 
tullakse lihtsalt papa-m^mma 
soovil (mitte muiduni kõiki ku
na aga on olemas plaan, mitu 
protsenti instituuti astujatest 
peab lõpetama, siis kannatab 
selle tõttu kvaliteet.

1948 aaštau polnud loengu
tel käimine kohustuslik, kuid 
selle eest käi* ka 90n/„ tudengi
test tööl, Kokteiliõhtul viibi
nud tudenge:d üllatas jutt et 
loengute1 e tuldi üle poole tunni 
enne amefikku algust. Näiteks 
prof. Madissoni loengutel oli 
tegemist, et esimestesse rida
desse kohta saada.

Õppejõud olid huvitatud, mil
lega tegeleb üks praegune 
keskmine üHÕvilane. Kuigi tu
dengite hulgast hõigatud vas
tus — magab —  päris Õige vast 
ei ole. pole siiski üsna paljudel 
üliõpilastest mitte midagi rää-
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Sport-massilisest tööst teaduskondades
Ajal, mil õppeaasta läheneb 

lõpusirgele on kohane teha mõ
ningaid .kokkuvõtteid ka spor
ditöö valdkonnas. Jätame se
dapuhku kõrvale spordimeis
terlikkuse probleemid. See on 
omaette teema, mille juurde 
pöördume edaspidi.

Üliõpilane, kes näeb spordis 
tervise ja reipuse allikat, kes 
püüdleb vaimsete ja kehaliste 
võimete harmoonilisele ühen
damisele endas —  ei pea alati 
ründama rekordeid ega võist
lema meistritiitlite pärast suur
võistlustel. Praktika näitab, et 
taolised • üliõpilased moodusta
vad valdava, enamuse kõrgema
te koolide üliõpil askontingen- 
dist. Selliste üliõpilashulkade 
põhiliseks tegutsemissfääriks 
peavad saama kollektiivisisesed 
võistlused ja muud tervistavat 
laadi üritused. Seda eesmärki 
silmas pidades saidki käesoleva 
õppeaasta alguses taastatud 
teaduskondade kehakultuuri
kollektiivide (k/k) nõukogud.

Kõiki huvitab kindlasti kü
simus, kuidas meie noored 
spordijuhid teaduskondades 
oma küllaltki keerukate üles
annetega toime tulid? Lühidalt 
öeldes — täiesti rahuldavalt! 
Väga oluliseks asjaoluks sellise 
määrangu juures on tõsiasi, et 
peaaegu kõik teaduskonnasise- 
selt planeeritud üritused on ka 
aset leidnud.

Osavõturohkemalt kulgesid 
võistlused korvpallis ja  suusa

tamises. Teaduskondade esi
võistlustel korvpallis startis 
ühtekokku 83 (!) õpperühma 595 
osavõtjaga. Esimese kur use 
traditsioonilisest väi kturnürist 
võttis osa 238 noort korvpallu
rit 34-st õpperühmast.

Vaatamata tänavusele tuju
kale talvele võib ka teaduskon
dade suusaüritusi üldiselt kor
daläinuks lugeda: ligi 500 üli
õpilast 95-st õpperühmast proo
visid oma võimeid suusarada
del.

Teaduskondade к /к nõukogu
de initsiatiivil organiseeriti ka 
terve rida teisi huvitavaid 
võistlusi ja. sportlikke üritusi. 
Tulevased majandusteadlased 
viisid läbi haarava «korvpalli- 
päeva», kus omavahel kohtusid

mitme generatsiooni esindajad. 
Palju elevust tekitas ka rah
vastepalli turniir parima õppe
rühma nimele. Keemikud avas
tasid omakorda, et «segaj alg
pall» on täiesti seeditav mäng. 
Ehitajad võtsid nõuks ja orga
niseerisid oma teaduskonna ma- 
lehuvilistele simultaani suur
meister Paul K e r e s e  osavõ
tu l... Ega’s kõiki ettevõtmisi 
jõuagi üles lugeda ühe lühikese 
kirjatüki raames! Tahaks rõ
hutada vaid kõige olulisemat — 
seda, et teaduskondades on 
sporditöö jällegi elavnenud. 
Siit aga järeldub omakorda, et 
meie üliõpilased on huvitatud 
spordist ja tahavad sellest ka 
osa saada. Seega teaduskonda
de k/k nõukogudel seisab ees

kida, kui tuleb juttu nende ho
bidest või üldse tegevusest pa
rast õppetööd.

Kui jutujärg magamisele kal
dus, tekitas elevust prof. Me
reste. Ta rääkis, et magavat 
juba lapsest saadik ilma padsa 
ja madratsi1a. Ainult naisevõtt 
olevat sundinud magamisr^žii- 
mi muutma: kasutusele tuli võt
ta madrats. Kuid snski on pad
jal vahel oma eesmärk, nimelt, 
kui uni ei taha hommikul häs
ti silmist kaduda, panevat ta 
padja pea alla, mistõttu see 
«ebamugavus» lihtsalt ei tase 
enam magada. . .

Kuuldus õppejõudude poolset 
nurinat, et tudeng on liialt 
mugav, mõttelaisk, tuim jne. 
Prof. Mereste arvas, et tudeng 
ei taha olla loll, seepärast 
hoiab ta suu harilikult kinni. 
Kuid nagu jutustas dekaan', on 
üliõpilasi olnud mitmesugu
seid: on olnud noori inmesi, 
kes tundusid lausa andetutna, 
kuid on jõudnud aspirantuuri 
ja lähevad praegu kvrelt eda
si, paljudel on toimunud nn.
kvalitatiivne hüve alles pärast 
ülikooli lõpetamist. Kuid tei- 
seltpoolt on olnud ka tuden
geid, kes õp;vad ainult «väga 
headele», töökohal on aga osu
tunud täiesti võimetuteks.

Juttu tuli ka spikerdam’sest, 
samuti eksamite sooritamisest 
konspekti abina. Mida öelda
aga kirja kohta, mis saabus 
dekanaati ühest TPI kateedrist 
peale eksamit? Seal oli kirju
tatud: .«Teie teaduskonna tü
tarlapsed x ja у (nimetame
neid nii) olid ennast täis kirju
tanud üle sündsuse piiri, pa
lume abinõud tarvitusele võt
ta.»

Väikest elevust tekitas spi
kerdamise sündsusetunde aru
tamine eriti seetõttu, et küsi
muse oli tõstatanud autoriteet
ne kateeder.

Jutuajamine elavnes, Õhk
kond kujunes just selliseks, 
nagu oli tarvis ühe või teise
mõtte väljaütlemiseks, aruta
miseks. Üliõpilased Õppisid 
tundma väärika õppejõu isik
suse taga ka toredat inimest ja 
vastupidi —  Õppejõud nägid, et 
ka nende nüüdsed üliõpilased 
on arvatavasti võimelised elus 
«läbi lööma».

ANDRES LEPIK

avar . tööpõld, kus määravat 
osa peaks etendama eneseal
gatus.

Siinkohal oleks paslik kiitvalt 
esile tuua ehitu st eaduskonna
к /к nõukogu (esimees — H. 
Treial, aseesimees R. Kasemets, 
juhendaja õppejõud H. Meelis- 
maa) tööd ja tegevust. Ürituste 
õnnestumisele aitavad siin suu
resti kaasa konkreetse tööplaa
ni olemasolu, aktiivi kaasalöö
mine ja asjalik kontakt deka
naadi ja teaduskonna a/ü orga
nisatsiooniga. Näitena võib tuua 
kas või teaduskonna kevadist 
spordipäeva, mille avas dekaan 
prof. H. Oruvee. Huvitav ja 
mitmekesine kava meelitas 
kaasa lööma üle 200 ehitustea- 
duskonna sportlase. Oleks igäti 
tervitatav, kui sellised spordi
päevad muutuksid meil heaks 
traditsiooniks ja seda mitte 
üksnes ehitusteaduskönnas!

Lõpuks lubatagu peatuda veel 
ühel küsimusel, mis antud mo
mendil tekitab muret Spordi-, 
klubi juhatusele. Jutt on spor
diklubi liikmemaksude võlgne
vuse likvideerimisest. Kuigi tä
navu oleme ka liikmemaksude 
laekumise osas edusamme teh 

? nud, leidub siiski veel terveid 
õpperühmi, kus pole liikme
maksude korjamisega algustki 
tehtud. Ei tahaks nägu uskuda, 
et 30-kopikaline aastamaks üli
õpilase eelarvet oluliselt kõi
gutaks. Küllap asi seisab siiski 
organiseerimises.

Loodame teie kaasabile, spor- 
diorganisaatorid!.

V. BAZANOV,
TPI Spordiklubi esimees



Kaks tagasivaatelist pilku saabuvale
1. Milliseid õppetunde ja ko

gemusi andis käesoleva õppe
aasta talvine eksamisessioon?

2. Vaadeldes semestri tööd, 
mida võib loota eelolevalt ses
sioonilt?

Nende küsimustega astusime 
sisse keemia- ja elektrotehnika
teaduskonna dekanaatidesse.

Keemiateaduskonna dekaan 
dots. E. Uus:

1. Talvisel sessioonil süvenes 
veendumus, et kui üliõpilased 
õigel ajal suudavad sooritada 
oma arvestused, siis on ka edu 
eksamisessioonil kindlalt ga
ranteeritud. Seda oleme juba 
märganud varemgi ning möö
dunud eksamisessioon tõestas 
seda kindlalt jällegi. Suureks 
kasuks tuli muidugi eksamises
siooni tulemustele ka see, et 
üliõpilastel oli enne sessiooni 
võimalus ühe nädala jooksul 
vabana auditoorsest õppetööst 
sooritada arvestusi. Kahtlemata 
oli see üheks teguriks, mis üle- 
instituudiliselt aitas talvisel 
eksamisessioonil tõsta õppe
edukusi.

2. Üldiselt ma olen olnud 
alati optimist ning püüan loota, 
et eksamisessioon õnnestub 
hästi, sest praegusel momendil 
ei näe ma põhjust, miks peaks 
sessioon minema halvasti. Heaks 
kordaminekuks on kõik eeldu
sed olemas, ning nagu näitab 
pidev õppetöö kontroll teadus
konnas, jõuavad üliõpilased 
normaalselt edasi. Kuna talvi
se eksamisessiooni eeskujul on 
ka nüüd planeeritud auditoor
sest õppetööst vaba arvestusnä
dal, peaks see olema kindel ga
rantii, et üliõpilased suures 
enamuses, kui mitte kõik, soo
ritavad eksamid vähemalt ra
huldavatele, aga ma loodan, 
isegi headele ja väga headele 
hinnetele.

Elektrotehnikateaduskonna 
dekaan dots. I. T omson :

1. Talvisel sessioonil saavutas 
elektrotehnika teaduskond kol
manda koha. Õppeedukus oli 
küllalt hea, võrretes eelmiste 
sessioonidega — 88%.

Sessioon näitas, et töö -And
misel on väga suur tähtsus.

Hoog, teine, kolmas. . .  K u; 
hea! Päike lahedal, jälle kau
gel, lähedal. Kehasse tun ih 
perioodiline rütm. Tuul vuhi
seb, sasib juukseid, kutsub en
daga kaasa. Meri nagu üks 
suur helklev siguparv, ta p i
mestab Maa on tõesti ümmar
gune! See laev seal aina kihu
tab edasi-tagasi, kord silmapii
r i taha, kord jälle tagasi näh
tavale. Oo, kui mõnus! Isegi 
see puur ei suuda kärpida mu 
vabadustunnet. Või olen ma 
kajakas?

AGA M IS SAAB HOMME?
Ketid kõlisevad. T iir  tiiru  

järel, poolkülitsi vallutan m i 
maailma. Miks neei inimesed 
seal küll nii kõverdi, küljeli 
kõnnivad? Inertsjõud õn tA  sa 
võimas, poleks uskunudki. Hea 
on niimoodi vihinal kihutada 
läbi Õhu, peas tühjus. Saaks 
siin ometi lõpmatusen. viibida.

AG A  HOMME ON EKSAM!

POOLA ÜLIÕPILASELUST
Poola I I  ülemaalisel üliõpi

laste poliitiliste teadmiste kon
kursil oli 45 tuhat osavõtjat. 
Kõrgemate koolide vahel’ ses
arvestuses saavutas esikoha
Szczecini Polütehniline Insti
tuut.

. ' *  *  *

Paljudes Poola linnades or
ganiseeritud Nõukogude Liidu 
kõrgemate koolide vilistlaste

Käesoleva lehekülje koosta 
sid ja kujundasid TP I ühis
kondlike erialade teaduskonrr 
ajakirjandusklubi liikmed Msii 
RAUDJÄRV, Paul RUSANOV 
ja  Jüri ÜLESOO.

Üks paremaid kogemusi, mida 
andis talvine sessioon, oli loen
gutest vaba arvestusnädala sis
seviimine. See on korraldatud 
nii ka enne kevadist sessiooni 
ja see peaks andma häid tule
musi.

2. Kevadsemestril me püüd
sime saavutada üliõpilaste pi
devat osavõttu õppetööst. Vä
hemalt kolmel korral käisin 
mina ja kahel korral õppe-kas- 
vatustöö prodekaan kontrolli
mas loengutest osavõttu. Samuti 
korraldas õppeosakond üks 
kord loengutest osavõtu kont
rolli. Meie andmed näitasid, et 
loengutest osavõtt o”  kii11 ah 
hea ja  selle alusel võiks loota, 
et kevadine sessioon ei kujune 
halvaks. Tavaliselt on olnud 
kevadine eksamisessioon õppe
edukuselt nigelam kui talvine 
Võib arvata, et talvist taset sel 
sessiooni! võib-oPa ei saavuta, 
aga loodan, et oma koha meie 
teaduskond siiski suudab säili
tada. Tahaks loota, et õppeedu
kus ei kujune halvemaks kui 
eelmisel kevadisel eksamises
sioonil.

Selgus poliitilise ökonoomia 
parim tundja

Parima ainetundja konkurs
si viib poliitilise ökonoomia ka
teeder koos komsomolikomitee 
ja ÜTÜ  põli.tilise ökonoomia 
ringiga läbi süstemaatiliselt 
1967/1968. õppeaastast, alates. 
Seega võib julgelt väita, et te 
gemist on juba traditsioonili
seks muutunud ettevõtmisega.

Tänavuse konkursi esimeste 
voorude tulemuste põhjal lõpp
vooru lubatud tosin tugevamat 
kogunesid möödunud reedel I I I  
ühiselamu kohvikusse, kus nen
de osavõtul toimus viktoriin  
individuaalkonkursi võitja sel
gitamiseks.

24 küsimuse hulka, millele 
võistlejail tu li vastus anda, oli 
zürii lülitanud mitmesuguse si
su ning raskusastmega küsimu
si. Reale neist leidsid õige vas
tuse eranditult kõik võistlejad 
(näiteks küsimus tööviljakuse 
ja töö intensiivsuse mõjust pro
dukti väärtuse dünaam kale). 
Kuid oli ka selliseid, mis jäid

Lööme kaasa spordimängudel
TPI spordipäeva ja Tallinna 

spordimänpude puhul intervjueeri
sime TPr Spordiklubi esimeest Vla
dimir Bazanovit.

*  Millal toimub TPI spordipäev, 
kui palju on osavõtjaid ja millist 
eesmärki üritus taotleb?
. Tänavune TPI spordipäev toimub 

1. juunil, algusega kell 18.00 insti
tuudi staadionil ja  osavõtjaid on 
planeeritud umbes 500. Ürituse ees
märgiks on spordiaasta kokkuvõte
te tegemine, TPI XXII spartakiaadi 
võitjate autasustamine, kehakultuu
ri ning spordi propageerimine. TPI 
spordipäev toimub Tallinna spordi- 
mängude raames.

*  Missuguseks kujuneb spordi
päeva kava?

Spord päev algab piduliku rong
käiguga, millest võtavad osa mass- 
võimlejad, instituudi paremad 
sportlased, teaduskondade sporditöö 
esindajad. Uudne on sel aastal 
rongkäigu ülesehitus: kõigepealt de- 
fileerivad sportlased, kes on silma
paistvalt esinenud vabariigi kõrge
mate koolide ulatuses n !ng seejärel, 
tudengid-sportlased paremusjärjes
tuses spordialade järgi.

Seejärel on kavas demonstrat
sioonesinemised ja võistlused, mass- 
kava võimlejatelt, batuudihüpped. 
Esinemiseks meie spordipäeval on 
saadetud kutse .ka Leningradi ba- 
tuudihüppajatele.

*  Kuuldavasti esinevad TPI 
massvõimlejad ka spordipeol Kom- 
somoii-nim. staadionil?

TPI masskava esitatakse 5. ja 6. 
juunil Komsomoli-nim. staadionil 
300 meie instituudi võimleja osavõ
tul.

Olgu märgitud, et selline etteaste 
toimub pärast suuremat vaheaega. 
Nimelt es nesid TPI massvõimlejad 
viimati 1958. a. Tallinna I spordi
mängudel. Käesolevate Tallinna 
spordimängude eesmärgiks on ke

hakultuuri ja spordi propageerimi
ne rahvahulkades näitlikul viisil, 
mis peaks pakkuma spordipeo näol 
naudingut ka silmale.

*  Kuidas toimub meie võimleja
te ettevalmistamine selleks peoks?

Õpperühmades on kava enam-vä- 
hem selge ning samuti on valitud 
välja paremad võimlejad. Enne TPI 
spordipäeva toimuvad 22. ja 31. mail 
peaproovid. Põhiline rõhk etteval
mistusel pannakse kehalise kasva
tuse tundidele.

Vahetult enne etteastet Komso- 
moli-nm. staadionil toimub 2—3 
peaproovi ning samuti montaaž.

*  Kuidas tudengid asjasse suhtu
vad?

Paljud üliõpilased on asjast huvi
tatud, kuid leidub ka neid, kes sel
lesse liiga kergelt suhtuvad. Nais- 
võimlejate hulgas on, märgata ela
vamat huvi ürituse vastu. Oleks 
vaja kõige tõsisemat suhtum:st. ku
na kaalul on instituudi au. Üliõpi
lastele, kes pidustustel ei esine, on 
masskava ette nähtud arvestusnõu- 
deks.

*  Kuidas valmis kava massvõim- 
lejatele?

Kava valmistasin ette koos oma 
abikaasaga ning see valmis juba 
möödunud kevadel. Arvestatud on 
üliõpilaskonfngenti ning nende 
reaalseid võimeid. Kuna tegem:st 
on võimlemisega mitte otseselt te
gelevate tudengitega, on nende lii
gutusi suunavate vahenditena võe
tud kasutusele kepid ja rannapal- 
lid.

Kaua oli tegemist muusika vali- 
imsega. Lõpuks otsustasime kerge 
muusika kasuks. Pala on rüt
mikas ja peaks igati kaasa aitama 
nii kava sooritamisele kui ka pealt
vaatajate meeleolule.

Oleks soov, et kõik hästi õnnes
tuks.

lahendamatuks pähkliks ena
mikele (näiteks küsimus USA 
osatähtsusest peamiste kapitali 
ekspordivate maada välismais- 
tes kapitalimahutustes).

Põhiline rebimine esikoha pä
rast käis kahe rühmakaaslase 
—Sirje Ringo ja Mare Alumäe 
vahel. Alles viimaste vastuste
ga suutis Sirje Ringo (TI-41) 
vaekausi enda kasuks kalluta
da ning võita poliitilise öko
noomia parima tundja tiitli. 
Preemiana ootab teda ees ta
suta välisreis.

Teisele ja kolmandale kohale 
tulnud Mare Alumäe (TI-41) ja 
T iit Saat (TP-41) pälvisid kon
kursi laureaadi nimetuse ning 
auhinnaks , mälestusesemed. 
Tehnikateaduskondade esinda
jaist oli seekord parim üldjär- 
jestuses neljandaks platseeru
nud Avo Ots (LR-61).

Individuaalselt parimad on 
seega selgitatud, kuid kuna 
käesoleval õppeaasta l selgita
takse ka parim Õpperühm. siisr 
konkurss jätkub. Et rühmade
vahelise paremusjärjestuse 
määramisel tulevad mitmete 
teiste näitajate kõrval arvesse 
ka poliitilise ökonoomia eksa
mi tulemused eeloleval ses
sioonil, saab siin lõplikke kok
kuvõtteid teha alles pärast 
sessiooni. Seejuures on vaiel
damatu fakt, et eksamil pari
mat välja pannes, on võimalik 
pingereas oma rühma märga
tavalt auhinnalise esikoha suu
nas nihutada!

P A SSIIV SU S, M IKS?

klubidesse kuulub üle 5 tuhan
de liikme. Kõik nad võtavad 
aktiivselt osa Poola-Nõukogude 
Sõprusühingu tegevusest.

*  *  *

Poela ÜMfcüasliidu otsusel 
autMViQJMCee õpinguis ja ühis
kondlikus tegevuses silmapaist
vamaid üliõpilasi Kopernikuse 
kujutist kandva aumärgiga.

*  - *  *

Poola üliõpilased tegelevad 
teadusliku uurimistööga ka 
suvisel õppevaheajal vastaval 
otstarbel organiseeritud suve
laagrites, Läinud suvel oli 
Poola üliõpilasliit organiseeri
nud üle 450 sellise laagri.

*  *  *

Krakovi Jagiello Ülikool or
ganiseerib süstemaatiliselt kur
susi Poola kultuuriajaloo tut
vustamiseks teiste riikide hari
dustöötajatele.

On tuntud tõsiasi, et mida 
mitmekülgsem on inimene ja 
mida avaram tema vaade elule, 
seda kergem on tal elus ning 
seda enam suudab ta nakkuda 
teistele. See käib ka kõigi meie 
kui tulevaste tootmisjuhtide 
kohta.

Tuleb aga nentida, et tihti 
ei ole instituudi lõpetanutel op
timismi ega ka tahtmist elu hü
vitavaks muuta. Ka meie 
praeguste tudengite hulgas on 
veel liig palju passiivseid.

Kui näiteks läbi viia mingi 
üritus, siis tihti on paljud üli
õpilased ettevõtmises pettunud, 
rest taheti ju midagi põnevat ja 
haaravat. On saanud nagu min
giks tavaks-, et kui on arutelu 
ükskõik kus või millisel te°mal, 
ükskõik kui suure osavõtiate 
arvuga, siis võtavad sellest ak
tiivselt osa vaid vähesed. Üle-- 
jäänud ütlevad aga pärast, et 
oli igav. Kuidas saabki neil olla 
huvitav, .kui nad ei sekku 
sündmustesse, ei võta neist ak
tiivselt osa. Selleks, et meil, 
tudengitel, Oleks huvitav, on 
ise vaja olla aktiivne kaasa'- 
loöja, on vaja end intensiivselt 
pühendada sellele, mille jaoks 
kokku saadi või tuldi.

Paljud üliõpilased põhjenda

jad  passiivsust vaba aja puu
dumisega. Päris nii see aga e' 
ole, sest kui on head tahtmist 
ja pealehakkamist, leidub ka 
aega mitmeks tegevuseks ning 
on võimalik palju korda saata 
Sellest ei maksa end heidutada 
lasta, kui algul kõik ladusalt e: 
lähe. Kord-korralt tegutsede~ 
hakkavad kõik ettevõtmised 
laabuma.

Samuti väidetakse, et kõik 
inimesed ei ole võimelised ak
tiivsust üles näitama. Hea küll, 
võib-olla kõik ei suuda tõesti 
organisaatorid olla, kuid orga
nisaatori käitumisele ja tegevu
sele peaksid kõik olema suute
lised reageerima ning selle koh
ta oma arvamusi avaldama.
Igal tudengil tuleb selle poole 
pürgida, et tal tekiks enda isik
lik arvamus ja et ta oleks suu
teline seda avaldama.

On üliõpilasi, kes laidavad 
teiste ettepanekuid j a tegevust, 
kuid oma arvamust, mida ja 
kuidas teha teisiti, nad ei aval
da. Oleks nagu loomulik, et kui 
mingit ettevõtmist õigeks ei 
peeta/ siis öeldakse, miks just 
ei peeta ning kuidas oleks pa
rem asju korraldada. Seda aga 
väga tihti ei tehta. •

Meie üliõpilaste seas on pa- Nr. 19 (634) Reedel, 21. mail 1911

raku liiga palju kõrvalehoidu
mist hing ’ pealtvaatamist. Tuj  
deng ei tohi aga olla passiivne^ 
Ta peab olema alati eestveda- 
j aks ning aktiivseks kaasalöö- 
jaks.

Mõtle ka Sina, kas Sa oled 
püüdnud alati selle poole, et 
meie instituudi üliõpilaselu höo- 
gustuks ning traditsioonid 
süveneksid! ,



Avati keeltefaborataorium
12. mai keskpäeval oli ruum 

Av-206 inimestest tihedalt täi
detud. Kohal olid instituudi rek
tor prof. A. Aarna, prorektorid, 
keelte ■ kateedri õppeiÕud jt. 
Toimus TPI keelelaboratoo
riumi esimese järgu avamine.

Laboratooriumi sisseseadest 
andis ülevaate ning demonstree
ris' selle kasutamise- võimalusi 
TPI raadio-telestuudio juhataja 
sm. J. Vaitmaa. Tema õlul oli 
ühtlasi lasunud kogu laboratoo
riumi projekteerimise ja sisus
tamise põhiraskus. Kuna meie 
maal ei toodeta veel kompleks
seid sisseseadeid taoliste labo
ratooriumide tarvis, tuli suur 
osa sisustusest luua oma insti
tuudi seinte vahel.

Keelelaboratooriumi komp
leksi kuulub aparaadiruum ja 
2 klassiruumi. Magnetofonid 
loovad võimaluse üheaegselt lin
distada mitme inimese kõnet 
ning kuulata kõrvaklappide abil 
4 erinevat heliprogrammi. Apa
ratuuri hulka kuuluvad ka mit
mesugused diaprojektorid ning 
seadeldis helifilmi demonstreeri
miseks. Kõigi nende kasutamine 
loob eeldused audio-visuaaise 
meetodi laialdasemaks rakenda
miseks keelte õppimisel.

Keelte kateedri juhataja prof. 
P. Vaarask tänas südamlikult 
rektoraäti ning raadio-lelestuu- 
dio töötajaid tehtud töö eest.

H. LINT

Tehnikakandidaat 
ILMAR ARRO

S K A N D I N A V I S T I D E  F O O R U M IL T
Hiljuti Moskvas lõppenud V  

Skandinaaviamaade ja Soome
ajaloo,. majanduse, keele kir
janduse uurijate üleliiduline
foorum oli eriline .selletõttu, et 
sellest võtsid osa ka külalis- 
teadlased Poolast, Saksa .-De
mokraatlikust Vabariigist, Soo
mest, .Taanist ja Inglismaalt'. 
Töö toimus seitsmes sektsioo
nis ja kestis neli päeva.

Moskva konverentsil • oli esin
datud ka Tallinna Polütehniline

MEIE 
INTERVJUU

(Algus 1. Ik.)
*  Kas nõukogul on ka side

med ÜTÜ-ga?
Üsnagi tihedad. Ü TÜ  Nõuko

gu esimees sm. M. Loitve on 
meie nõukogu peaaegu et .alali
ne külaline. Ühiselt arutame 
ÜTÜ põhiprobleeme, iseäranis 
neid, mis puudutavad ÜTÜ  
ühiskonnateaduste ringide tööd, 
konverentside ja üliõpilastööde 
konkursside korraldamist. Veel 
käesoleval kuul teeme kokku
võtte üliõpilaste ühiskonnatea- 
dustealaste tööde IV  üleliiduli
se konkursi esimese etapi tule
mustest. Etterutates võib öelda, 
et ehkki tänavu oli üliõpilaste 
osavõtt konkursist rekordiline, 
pole hooplemiseks (eriti võrrel
des teiste liiduvabariikidega) 
siiski mingit alust, Meil on ava
raid võimalusi ÜTÜ tegevuse 
laiendamiseks ja süvendami
seks. Kuid kahjuks leidub veel 
õppejõude, kes hoiduvad kõrva
le ÜTÜ ja võistlustööde juhen
damisest või siis teevad seda 
formaalselt. Ka paljud üliõpi
lased ei mõista veel Ü TÜ  tööst 
ja ühiskonnateaduste alastest 
konkurssidelt osavõtu tähtsust 
endp kui isik-u^e» fu*enem’c,e ja 
tulevase spetsialjsti-brgänisaa- 
tori kujunemise seisukohalt.

*  Kas Ühiskonnateaduste 
Kateedrite Nõukogu ei düblee- 
ri teisi organisatsioone ja  orga- 
rie’d? Kas tema otsused on 
soovitavad või kohustuslikud?

Asjatut dubleerimist ühiskon
nateaduste kateedrite parteior- 
gpm-Pt-nnniga ja kateedrite 
koosolekute ning metoodika
komisjonidega püüame välti
da, ehkki selline oht püsib. 
Plaanid kooskõlastame. Ent 
ilmselt on vaja veelgi ja lõpuni 
täpsustada erinevate organite 
funktsioone ja nende korrelat
siooni. On ju tõsi, et kõige kal
limat —  aega —  me ei pea tih
tipeale veel kõige kallimaks. 
Liiga palju kulub aega vähe
tulukateks istungiteks. Ent sa
maaegselt kiputakse ka unus
tama, et kogu kollektiivi aja 
kokkuhoid sõltub eelkõige igast 
liikmest endast, iseäranis neist, 
kes antud küsimust koosolekuks 
ette valmistavad. Ei ole sugugi 
haruldus, et liigsest ajakulust 
«viriseb» just see, kes ise kuri
tarvitab kolleegide aega.

Nõukogu otsused, kui need 
on rektori poolt kinnitatud, 
muutuvad täitjatele kohustusli
kuks. Kuid peamine pole ju  sel
les. Rektoraadi, kõigi kateedri
te, õppejõudude ja üliõpilaste 
eesmärkide, ülesannete ja põhi
huvide ühtsus eeldab, et ka 
Ühiskonnateaduste Kateedrite 
Nõukogu poolt väljatöötatud 
seisukohad ja otsused viiakse 
asjaosaliste poolt ellu mitte 
sunni- vaid Sisemise veendumu
se ja autoriteedi jõul.

. Küsitles H. REIM

Instituut. Kaasaja majanduse 
ja poliitiliste probleemide 
sektsioonis esinesid ettekanne
tega poliitilise ökonoomia ka
teedri vanemõpetaja Tiit Mads 
ja assistent Ludmilla Toive- 
re. ‘Neist viimane pestus, 
oma ettekandes Soome põllu
majanduse riiklik-monopolk t - 
Iiku reguleerimise uuel etapil. 
Ta rõhutas, et Soomes läbivii
dav väikeste majandite likvi
deerimise kurss on heak-; tõen
diks selle kohta, et' Soodne ko
danlus jälgib arenenud kapita
listlike maade, rahvamajandus’, 
ümberkorraldamise, eeskuju. T 
Made ettekanne käsitles Soome 
tööstuse riiklik-monopolistliku 
reguleerimise mõningaid espek- 
te. Ettekandes analüü itl i 
ka riikliku sektori arenemise 
dünaamikat ning osa Soome 
tööstuses.

Järgmise Skandinavistika 
konverentsi korraldamine usal
dati Tallinnale ja see oa pla- 1 
neeritud 1973. aasta kevadele. | 

E. REl !

T P I raadiotehnika kateedri 
Õppejõudude perre saabus aas
tavahetusel tagasi noor ja võ i
mekas vanemõpetaja IL M A R  
ARRO, kes õppis aastai' 2367— 
1970 aspirantuuris Leningradis. 

' I. A rro  lõpetas 1965. aastal 
Leningradis prof. M. A  B on ‘š- 
B rv jev iU i nimelise E lektro- 
tehnilise Sideinstituudi. Peale 
seda valiti ta raadiotehnika 
kateedri vanemõpetaja töökoha
le. Aktiivse, huumoriküllase ja 
seltsiva loomuse tõttu kohanes 
ta väga kiiresti, leidis ühise 
keele n ii õpetajate kui õpeta
tavatega.

22. aprillil k. a. kaitses Ilm ar 
A rro tehnikakandidacdi vä ite
kirja statistilise raadiotehnika 
aldi. õnnitlem e südamest värs
ket kandidaati, soovime edas
pidiseks edu ning jõudu üle olla 
nii raadiotehnika kui ka elu 
juhuslikkustest.

Kolleegid.

K 8

Ü h e s t  h u v i t a v a s t  t e a t m e t e o s e s t

Esimene semester jõuab lõpule
Semestri algul teatasid insti

tuudi õppekorpustes ja ühisela
mutes ülespandud kuulutused, 
et TPI-s alustab tööd Kõne- 
meisterlikkuse Rahvaülikool. 
Oma kõnetehnikaalseid teadmi
si ja oskusi kutsuti täiendama 
ning viimistlema õppejõude, 
aspirante, üliõpilasi ja teenis
tujaid.

Huvi loodava Rahvaülikooli 
töö vastu osutus tunduvalt suu
remaks ka kõige julgematest 
lootustest. Kuulajateks regist
reerus 615 in im est Kes on siis 
KR kuulajad? Kõige suurema 
grupi, s. o. 528 inimest moo
dustab meie oma maja rahvas.

Juhtpositsiooni hoiavad enda 
käes tudengid — neid on 206. 
Järgnevad õppejõud — 141.

117 kuulajat on väljastpoolt 
TPI-d — tervelt 69 erinevast 
asutusest.

Kõige suurema kuulajate ar
vuga paistavad silma instituudi 
elektrotehnika:- ja majandus
teaduskond, TU sektor, iildteo- 
reetiliste õppeainete teadus
kond, tootmise Ökonoomia ja 
organiseerimise kateeder jt.

Osavõtjate hulgas on 414 
meest ja 231 naist. Võime siis 
tõdeda, et KR kuulajaskond 
moodustab oma valdavalt «me
hise» koosseisuga ühe rõomus-

N ii üliõpilastel ku i ka tead
lastel tekib igapäevases töös 
tih ti vajadus leida mõne aine 
füüsikalis-keemilisi konstante 
ja  teisi arvulisi väärtusi. Ha
ruldasemate suuruste le idm i
seks tuleb kasutada spetsiaal
seid teatmikke. Üheks põhja
likumaks ainete füüsikalis-kee
m ilisi omadusi käsitlevaks teat
mikuks on LA N D O L T -B Õ R N S - 
T E IN I tabelid. Oma nime on 
teatmik saanud saksa keemiku
te järgi, kes koostasid esimese, 
1883. a. ilmunud väljaande. 
Tuntum  on 5-s väljaanne: 
Landolt-Börnstein, Phys:ka- 
lisch-ehemische Tabellen.
Springer. Berlin. Ilm us 1923. 
a. 2-s köites. H iljem  ilmusid 
t&iendusköited: esimene —
1927. a., teine (kahes osas) — 
1931. a. ja  kolmas (kolmes 
osas) — 1935—1936. a.

Kogu m aterjal on esitatud 
tabelite lzu'ul. Iga tabeli juures 
on, v i i te l  kirjandusele.

1959. a. hakati välia andma 
teatmiku 6-ndat trükki, peal
k irja  all: Landolt-Börnstein,
Zahlenwvjerte und FuvkHonen 
aus Physik. Chemie, Astrono- 
rnine, Geophysik u n i Technik.

Kuues ■väljaanne koosneb 
neljast köitest, mis jagunevad 
osadeks.

Esimene köide — Aatom - ja 
molekulaarfüüsika (5 osa).

Teine köide —  A ine omadu
sed tema agregaatolekutes — 
(planeeritud 10-ne osaline, i l 
munud 9 osa 12-s raamatus).

Kolmas köide — Astronoo
mia ja  geofüüsika.

Neljas köide — Tehnika ( i l 
munud 4 osa 6-s raamatus).

1961. a. hakkas ilmuma:

tava erandi.
Auditoorium on suhteliselt 

noor. Kuni 30-aastasi osavõtjaid 
on 371. 254 kuulaja vanus kõi
gub 30—50 eluaasta vahel. (Õt>- 
pida pole kunagi hilja!) 260 
meie kõneülikooli kuulajat on 
NLKP ja ÜLK NÜ lnkmed. KR  
kuulajaskond on ka kõrgesti 
haritud — vähemalt pooled 
osavõtjaist on lõpetatud kõrge
ma haridusega.

ülaltoodud andmed iseloo
mustavad meie «teoreetilist» 
kuulajaskonda. «Tegelik» audi
toorium aga erineb sellest mõ
nevõrra. Kuuest esimesest 
loengust leidis võimaluse osa 
võtta 28 (!) inimest. Neljal või 
viiel loengul on viibinud 163 
kuulajat. Ühe või mitte ühtegi 
korda on KR loengutest osa

Ehitusteaduskonna spordipäev
Aeg: kevadine pärastlõuna.
Koht: T P I staadion ja  « P i- 

ko».
Sündmused: pidulik rivistus, 

teaduskonna dekaani H. O ru- 
vee avakõne, VSÜ «K a lev » lipu  
heiskamine A. Toomsalu (Eesti 
N SV spartakiaadikoondise kan
didaat) ja H. N irg i poolt. Spor
diklubi esindaja sm. Kangur 

annab üle maadlejate võidetud 
rändkarika.

Rahvastepallis võitis karika 
EE-41.

Meeste 1000 m  jooksus kuulus 
esikoht H. N irg ile  (2 59), jä rg 
mised vastavalt U. V iin ile  ja  
A. Remmelgale.

Tütarlaste 500 m  võitis K ü lli 
Vaik.

Ja muidugi jalgpall. Esimese 
kursuse neiud osutasid oota
matult südi vastupanu teise ja  
kolmanda kursuse tüdrukute 
koond'sele. E i aidanud aga m i
dagi, isegi pealtvaatajcte ergu- 
tushüüded: neil tu li vanemaile 
alla vanduda 0:1.

Pärast seda köieveos näita
sid pesamunad (E-23) end pa
rimast küljest, võites finaalis 
E-42 võist' onda.

Mändide a ll käis aga tak ti
kaline võ süüs sagnpomm' re 
bimises. Tugevamad hoidsid 

end lõppu. Tü lig i n ii välja, et 
ühena v irnadest rebinud H. 
Järvik tü li võitjaks 44 korra
ga Järgnes K . Männik 40 kor
raga.

Sellega olid välisalad läbi. 
Järgnesid tants ja  kohvilauad 
« Pikos».

Eksootiline muu§tkd, oma. l i 
haste mängu vä ita s id k u ltu ris - 
misektsiooni l i ik m e d ' Jy

Tantsuvõistlus, aga mHte ta 
valine, vaid Õhupallidega. Ja, 
m itte käes vaid seotuna jala  
külge, Põhim õte: võidab paar, 
kelle palli teised paarid katki 
ei tee.

Muidugi n ii tavaline v ik to 
riin , kuid ebatavaliste küsimus
tega.

Kõige lõpuks võeti karikast 
välja salajase hääletamise se
delid ja  kuulutati välja M iss- 
Master-Ehitaja: R. Võrk ja  M. 
Saarend.

KÕ'k olid rahul. Osavõtjaid 
lig i 50% teaduskonna üliõpilas
test. »

Tore lõpp-punkt semestri 
sporditööle.

Tekst: RAIVO KASEMETS 
Foto: LEMBIT BXNSOL.

Landolt-Börnstein, Zahlenwer— 
te und Funktionen aus Na- 
turwissenschaften und Tech
nik. Neue serie. Numerical 
Data and functianal relation- 
ships in  Science and techno- 
logy. New series. Berlin, Hei
delberg, N ew -Y ork , Springer.

Uus väljaanne loodusteadus
te ja  tehnika  ' arvude ning 
funktsioonide teatrilikust eri

neb täiesti kuuendast väljaan
dest n ii sisuliselt kui ka vor
m iliselt kü lje lt. Tekst .on pa
ralleelselt saksa ja  inglise kee
les. Seeria jaguneb kuude 
gruppi —  •

Esimene grupp: tuümafüüsi- 
ka ja  tehnoloogia (ilmunud 4 
köidet).

Teine grupp: aatomi- jamo- 
lekulaarfüüsika (ilmunud 5 köi
det).

Kolmas grupp: kristallide ja 
tahke keha füüsika (ilmunud 4 
köidet).

Neljas grupp: aine makros
koopilised ja  tehnilised < oma

dused.

Viies grupp: geofüüsika ja
kosmoseuurimine.

Kuues grupp; astronoomia, 
astrofüüsika ja  kosmoseuuri
mine (ilm unud 1. köide).

T P I  raamatukogul on olemas 
viies väljaanne ja  kuuendast 

väljaandest esimese köite 1—5 
osa, kolmas köide ja  neljanda 
köite 1. osa.

TA raamatukogus on osali
selt ka uus seeria: esimesest 
grupist L  köide ja kuuendast 
grupist 1. köide.

M. IDEON,
TPI raamatukogu 

peabibliograaf

võtnud või võtmata jätnud 
170 (!) inimest. Näib, et mitte 
kõigil, kes algul õhinaga nimed 
kirja panid, pole võrdselt püsi
vust jätkunud.

Lõpetuseks tuletame meelde, 
et KR jätkab oma tööd sügis
semestril. Ootame aktiivset osa
võttu kõigilt 645 kuulajalt!

Järgmise loengu *KÕne*ehhi- 
&a põhialused» peab Eesti NSV  
teeneline kunstitegelane K AA 
REL TOOM neljapäeval, 27- 
mail kell 16.G0.

Vastutava toimetaja aj. kt. 
K. K U LLI

Opran napTKOMa, peKTopara, *o- 
MHT6Ta JIKCM3 m npo<t>KOMa Tart-
HHHCKOrO nOJIHteXHHUeCKOfO KHCTB-
*ym.

Trükikoda «ühiselu», Tallinn. 
Pikk tn. 40/42 
MB-01008
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